

EVIDENCE

Ottawa, Tuesday, May 27, 1980

[Text]

The Standing Senate Committee on National Finance met this day at 2.30 p.m. to examine regional economic differences in Canada.

Senator Douglas D. Everett (Chairman) in the Chair.

The Chairman: Honourable senators, I am not sure how many meetings we have had up to this point. We began with an examination of the Department of Regional Economic Expansion in which we looked at the medium-term economy. Now we seem to be looking at the more general subject, which would be a logical extension of our examination of DREE, concerning regional economic differences in Canada.

Before introducing the witness, I should like to take this opportunity to review the background of the terms we are continuing to review here today. In 1978 the committee began its investigation into the operations of the Department of Regional Economic Expansion. By March, 1979, when Parliament was dissolved, we had met on some 13 occasions and, in so doing, we learned that DREE is only one small part of many government programs and initiatives which influence the course of regional development in Canada.

In order to understand DREE *per se*, honourable senators agreed it would be necessary for the Committee to consider the much broader question of economic policy and regional diversity in Canada. The second point on which we agreed was that problems of a regional nature should not be considered in isolation from the problems and prospects which confront the economy as a whole. Therefore, we are resuming our hearings into the question of government policy and regional diversity by looking forward in time to the problems, the prospects and the needs of the Canadian economy in the next decade, not as an end in itself, but more with a view to establishing a base from which to consider matters of a more specific regional nature in subsequent hearings.

In this regard we are fortunate to have with us today Dr. Ian Stewart, the Deputy Minister of Finance. Dr. Stewart received his doctorate in economics from Cornell University, has lectured at Queen's University and Dartmouth College, and from 1966 to 1971 he served in the Research Department of the Bank of Canada before joining the federal public service in 1971. Thereafter Dr. Stewart enjoyed a rapid rise to the position of Deputy Minister of Energy, Mines and Resources, and on March 25 of this year he became the Deputy Minister of Finance.

Honourable senators have received a copy of the paper prepared by Dr. Stewart, and so have had an opportunity to read it. You also have the background notes prepared by Peter Sagar. I understand the deputy minister has a short opening statement to make.

The lead questioner will be Senator Austin, and he will deal with one section of the deputy minister's paper. The second

TÉMOIGNAGES

Ottawa, le mardi 27 mai 1980

[Traduction]

Le Comité sénatorial permanent des finances nationales se réunit aujourd'hui à 14 h 30 pour examiner les disparités économiques régionales au Canada.

Le sénateur Douglas D. Everett (Président) occupe le fauteuil.

Le président: Honorables sénateurs, je ne sais trop combien de séances nous avons tenues jusqu'à maintenant. Nous avons commencé par examiner le ministère de l'Expansion économique régionale du point de vue de l'économie à moyen terme. Nous semblons maintenant aborder un sujet plus général qui constitue le prolongement logique de notre examen du ministère de l'Expansion économique régionale, et il s'agit des disparités économiques régionales au Canada.

Avant de vous présenter le témoin, j'aimerais d'abord circonscrire le sujet dont nous poursuivons l'étude aujourd'hui. En 1978, le Comité a commencé à faire enquête sur l'activité du ministère de l'Expansion régionale. En mars 1979, lorsque le Parlement a été dissous, nous nous étions réunis à quelque treize occasions au cours desquelles nous avons appris que le ministère n'est qu'un organisme parmi tant d'autres programmes et initiatives du gouvernement à influencer le cours de l'expansion régionale.

Afin de comprendre le ministère de l'Expansion économique en soi, les honorables sénateurs ont convenu qu'il serait nécessaire que le comité se penche sur la beaucoup plus vaste question de la politique économique et de la diversité régionale au Canada. Nous sommes tombés d'accord, en second lieu, sur le fait que les problèmes de nature régionale ne devaient pas être étudiés séparément des problèmes et perspectives propres à l'ensemble de l'économie. Par conséquent, nous reprenons nos audiences sur la question de la politique gouvernementale et de la diversité régionale sous l'angle des problèmes, perspectives et besoins de l'économie canadienne au cours de la prochaine décennie, non comme une fin en soi, mais plutôt dans le but de constituer un fond de connaissances à partir duquel nous pourrions, lors d'audiences ultérieures, aborder les questions qui revêtent un caractère plus précisément régional.

Nous avons donc la chance d'avoir parmi nous aujourd'hui M. Ian Stewart, sous-ministre des Finances. M. Stewart a reçu son doctorat en économie de l'Université Cornell; il a donné des cours à l'Université Queen et au Collège Dartmouth; de 1966 à 1971, il a été attaché au Service de recherches de la Banque du Canada, avant d'entrer à la Fonction publique fédérale en 1971. Par la suite, M. Stewart a connu une ascension rapide au poste de sous-ministre du ministère de l'Énergie, des Mines et des Ressources et le 25 mars 1980 il est devenu sous-ministre des Finances.

Honorables sénateurs, vous avez reçu le mémoire préparé par M. Stewart et vous avez donc eu l'occasion de le lire. Vous avez également en main les notes de base préparées par Peter Sagar. Je crois que le sous-ministre a préparé une courte déclaration préliminaire.

Le sénateur Austin commencera ensuite l'interrogation du témoin et il traitera d'une section du document du sous-minis-